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SP ČR: Jednání firem na ČNB a obavy z exitu 

 

Obavy z toho, jak bude vypadat česká koruna ve druhé polovině příštího roku po ukončení devizových intervencí České 

národní banky, mzdy a očekávání jejich růstu v příštím roce a nedostatek technicky vzdělaných pracovníků byla témata, 

o nichž jednalo 6. října vedení centrální banky v čele s guvernérem Miroslavem Singerem s respondenty statistického 

šetření, které s ČNB pořádá Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR). Setkání se zúčastnila téměř stovka majitelů a 

ředitelů firem – respondentů kvartálního šetření. 

Prezident Svazu průmyslu a dopravy ČR Jaroslav Hanák při setkání poukázal na význam dat z šetření pro vyjednávání s 

vládou a odbory. „Oceňuji spolupráci s ČNB, hodnotím ji velmi pozitivně. Závěry, které nám šetření nabízí, je pro 

nás informační oporou pro vyjednávání,“ uvedl Jaroslav Hanák.  

Také Miroslav Singer ocenil organizování společného šetření, které probíhá již téměř pět let. „V evropském i 

celosvětovém měřítku je to unikátní formát. Poskytuje nám solidní obrázek o vývoji ekonomiky, cen, inflace, 

mezd, zaměstnanosti, investic. Napomáhá nám to při rozhodování o měnové politice,“ uvedl Miroslav Singer 

s poukazem na to, že na listopad chystá ČNB zveřejnění novou prognózu vývoje české ekonomiky. 

Závěry šetření jsou uveřejňovány na webu www.spcr.cz nebo na webu ČNB. 

V následné diskusi padaly dotazy zejména na měnovou politiku ČNB v souvislosti s devizovými intervencemi. Zástupci 

bankovní rady opět konstatovali, že centrální banka neukončí používání kurzu jako nástroje měnové politiky dříve než ve 

druhém pololetí 2016. Kurz koruny se tedy bude pohybovat na hladině 27 korun za euro nebo bude slabší přinejmenším 

do tohoto termínu. Na otázku exitu však nepadla jednoznačná odpověď. Shoda mezi členy bankovní rady panovala však 
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v tom, že by nemělo dojít k nějakému skoku. „Máme obavy ze skoku. Již jsme si na kurz zvykli,“ shrnul názory 

přítomných předseda představenstva CZ LOKO Josef Bárta. 

Tématem byl i vývoj mezd ve spojitosti s vývojem inflace a nedostatkem pracovníků, což posiluje tlak na růst mezd. 

„Musíme mzdy zvyšovat daleko výrazněji, než pokud bychom měli dostatek pracovníků,“ uvedl majitel společnosti 

LINET a viceprezident Svazu průmyslu a dopravy ČR Zbyněk Frolík. Právě nedostatek kvalifikované pracovní síly je 

jednou z nejrychleji se zvedající bariérou růstu průmyslu a celé ekonomiky.  

Názor Zbyňka Frolíka podpořilo několik přítomných zaměstnavatelů jako například předseda představenstva společnosti 

ATAS elektromotory Náchod Otto Daněk či předseda představenstva společnosti Slovácké strojírny Jiří Rosenfeld s 

poukazem na to, že v řadě firem probíhají právě mzdová vyjednávání. Přitom podle očekávání ČNB celková inflace 

v příštím roce by neměla překročit dvě procenta, počátkem rok se dokonce bude pohybovat nad jedním procentem. 

Odbory ovšem tlačí na daleko výraznější zvyšování mezd, než tomu bylo v minulých letech.  


